
جوابيه خانه صمت به گزارش »جوان«
پيرو انتشار گزارشي با عنوان »كارنامه سازي با پول پاشي« كه ۱۱بهمن 
در بخشي از آن نوش��ته بوديم: »خبر هاي رس��يده حاكي از آن است 
كه شركت ها براي قرار گرفتن در فهرس��ت بررسي سازمان مديريت 
صنعتي بايد حدود ۲۵۰ ميليون تومان بپردازند و براي قرار گرفتن در 
فهرست برترين ها و اخذ تنديس از دست وزير صمت بايد مبلغي حدود 
۳۰۰ ميليون تومان پرداخت كنند«، رواب��ط عمومي »خانه صنعت، 
معدن و تجارت« به دليل نقل قولي از آرم��ان خالقي، دبير كل خانه 
صمت ايران جوابيه ارسال و ضمن اصلاح سمت وي به عنوان »دبيركل 

خانه صنعت، معدن و تجارت ايران« تأكيد كرده است:
   عدم صحت ادع�اي تنديس فروش�ي در رويداد س�ازمان 

مديريت صنعتي
 در متن گزارش، اين گونه القا شده اس��ت كه مهندس آرمان خالقي 
ادعاي مطرح ش��ده درباره درياف��ت ۳۰۰ ميليون توم��ان براي اخذ 
تنديس در رويداد س��ازمان مديريت صنعتي را تأييد كرده است، در 
حالي كه وي در مصاحبه خود تأكيد داشت: »تا جايي كه اطلاع دارم، 
اين رويداد يكي از سالم ترين رويدادهاي كشور است و گزارشي مبني 
بر تنديس فروشي در اين رويداد به ما نرسيده است. اين رتبه بندي ها 
بر اساس شاخص هاي مش��خص انجام مي ش��ود و اگر اتهامي در اين 
زمينه مطرح است، سازمان مديريت صنعتي بايد شفاف سازي كند.« 
بنابراين طرح موضوع در ابتدا توسط خبرنگار صورت گرفته و متعاقباً 
توضيحات آقاي خالقي در جهت روشن سازي مسائل اينچنيني بوده 
است و هيچ تأييدي مبني بر اينكه در سازمان مذكور تنديس فروشي 

صورت گرفته باشد، نشده است. 
   هزينه هاي رويدادها و نحوه تأمين آنها

 آقاي خالقي در مصاحبه خود توضيح دادند: »هر رويدادي هزينه هايي 
دارد و رويدادهايي كه به صورت اس��تاندارد، ش��فاف و س��الم برگزار 
مي شوند، براي پرداخت هزينه هاي برگزاري، دبيرخانه، تبليغات، روابط 

عمومي، سالن و پذيرايي و نظاير آن ناچار به تأمين مالي هستند. 
 اما اين مبالغ معمولاً پ��س از اعلام نتايج عموماً به ط��ور داوطلبانه از 
برگزيدگان دريافت مي ش��ود. در اين فرايند، افراد ابت��دا تنها هزينه 
محدودي بابت ثبت ن��ام پرداخت مي كنن��د و در صورتي كه برگزيده 
شوند، به عنوان حامي، بخشي از هزينه هاي رويداد را تأمين مي كنند.« 
اين در حالي اس��ت كه در متن منتشر ش��ده، اين موضوع به درستي 
منعكس نشده و مفهوم آن تغيير يافته است. در حالي كه در مصاحبه 
آقاي خالقي تأكيد شده بود برخي رويدادها در ابتدا مبلغ قابل توجهي از 
شركت كنندگان درخواست مي كنند تا به آنها عنوان »برتر« داده شود، 
اما اين موضوع ارتباطي به سازمان مديريت صنعتي ندارد. اين بخش 
از س��خنان به نحوي در متن خبر تنظيم شده كه به اشتباه به سازمان 

مديريت صنعتي نسبت داده شده است. 
   شفاف سازي درباره پيگيري هاي نظارتي

 در خبر منتشر شده، اين گونه القا شده كه مهندس خالقي درخواست 
بررسي و ورود بازرسي وزارت صمت را به موضوع خبرنگار مطرح كرده 
است، در حالي كه وي صرفاً در پاسخ به سؤال خبرنگار مبني بر راهكار 
رسيدگي به تخلفات احتمالي به صورت عام عنوان كردند: »در صورت 
وجود هرگونه تخلف، افراد و شركت هاي شاكي بايد به بازرسي وزارت 
صمت مراجعه كنند. اگر درباره س��ازمان مديريت صنعتي ش��كايتي 
وجود دارد، اين سازمان بايد براي رفع ابهامات شفاف سازي كند.« اين 
سخنان در پاسخ به طرح موضوع خبرنگار بيان شده، اما در متن خبر 
به گونه اي تنظيم شده كه گويي اين ادعاها از ابتدا از سوي آقاي خالقي 
مطرح شده است كه چنين چيزي صحت ندارد و رويكرد ايشان در كل 
روند مصاحبه شفاف سازي جهت حصول نتيجه درست از سوي خبرنگار 
مصاحبه كننده بوده است كه گويي مراد حاصل نشده و ايشان مفهوم را 

به طور معكوس دريافت كرده اند. 
   پاسخ »جوان«

گزارش روزنامه »جوان« مس��تند به اطلاعات دقيق بود و خانه صمت 
حق ندارد و در مقامي هم نيس��ت كه نسبت به آن ش��بهه ايجاد كند. 
اگر اطلاعاتي دال بر نقش نداشتن پول در انتخاب شركت ها به عنوان 

»۱۰۰شركت برتر« دارد، مي تواند آن را در اختيار روزنامه قرار دهد.

 رانت 10 درصدي 
براي مناطق آزاد به اسم توسعه توليد

اخي�راً اع�ام ش�ده اس�ت س�ازمان ام�ور ماليات�ي معافيت 
از مالي�ات ارزش اف�زوده را ب�راي ورود كالاه�اي تولي�دي 
در مناط�ق آزاد در نظ�ر گرفت�ه اس�ت ام�ا اي�ن مس�ئله 
نخس�ت مي تواند خ�اف برنام�ه هفت�م باش�د و دوم اينکه به 
ايج�اد ران�ت بزرگ�ي ب�راي اف�راد س�ودجو منج�ر ش�ود. 
به گزارش تسنيم، براس��اس بند الف ماده ۲7برنامه هفتم پيشرفت يا 
همان برنامه هفتم توس��عه كه به عنوان سند بالادستي در حوزه نظام 
اجرايي كشور براي تحقق اهداف توس��عه اي كشور در پنج سال آينده 
شناخته مي ش��ود، وضع هرگونه تخفيف، ترجيح، بخشودگي، كاهش 
نرخ، معافيت و شموليت نرخ صفر و اعطاي اعتبار مالياتي جديد به جز 
مواردي كه به تشخيص مجلس به افزايش يا رونق توليد و صادرات منجر 

شود، در سال هاي برنامه ممنوع است. 
اعتب��ار مالياتي موضوع م��اده )۱۱( قانون جهش تولي��د دانش بنيان 
مش��مول اين بند نمي  ش��ود، با وجود اي��ن بند خب��ري در خصوص 
معافيت هاي جديد ماليات ارزش افزوده براي مناطق آزاد منتشر شده 

است كه قابل توجه است. 
به گفته دبير شوراي عالي مناطق آزاد تجاري- صنعتي و ويژه اقتصادي، 
سازمان امور مالياتي كشور اخيراً با صدور بخشنامه، اعلام كرده است 
كالاي توليدي در داخ��ل مناطق، در حك��م كالاي توليدي در داخل 
كشور بوده و بر اين اساس ورود كالاي توليد شده در داخل مناطق آزاد 
تجاري- صنعتي از اين مناطق به سرزمين اصلي، در مبادي گمركي، 

مشمول پرداخت ماليات بر ارزش افزوده نخواهد بود. 
به نظر مي رسد پيش از اين معافيت در سال هاي قبل وجود نداشته است 
و اساساً مطابق برنامه هفتم توسعه كه پيش تر به آن اشاره شد، اعمال 

اين معافيت مي تواند مصداقي براي نقض قانون باشد. 
  رانت 10درصدي به نفع مناطق آزاد و فرصت احتمالي جديد 

براي سوءاستفاده كان به اسم توسعه توليد
مسئله ديگر اين است كه اساساً علت اعطاي اين معافيت ۱۰ درصدي به 
مناطق آزاد چيست؟ بررسي كم و كيف توليد يادشده در مناطق آزاد چه 
سازوكاري دارد؟ اين مسئله از اين جهت اهميت دارد كه فردي مي تواند 
يك كالاي خام، نيمه خام يا مونتاژي را وارد مناطق آزاد كند و با انجام 
تغييرات جزئي و شكلي روي محصول آن را به عنوان توليد معرفي كند 
و به اين ترتيب از رانت بسيار بزرگ ۱۰ درصدي معافيت ارزي در واردات 
بهره مند شود، ضمن اينكه بارها كارشناسان و حتي معاون وزير اقتصاد 
تأكيد كرده اند وضعيت كنوني معافيت ها قابل قبول نيست و به ترتيب 

نمي توان اهداف برنامه هفتم را محقق كرد. 
حال سؤال اين است كه اين معافيت كه در مناطق آزاد اعمال شده است 
حداقلي از تغييرات را دارد؟ چرا در اين خصوص تنها برخي صنايع توليد 
مورد نياز كشور كه ظرفيت توليد بالاتري در مناطق آزاد دارند، ملاك قرار 
نگرفته اند و مجدداً شاهد صدور معافيت هاي گسترده، بي هدف و غيرقابل 
سنجش هستيم. اين موضوع سبب خواهد شد محصولاتي كه با استفاده 
از اين معافيت وارد كشور مي شوند ۱۰ درصد ارزان تر از محصولاتي باشد 
كه به طور مستقيم وارد كشور مي شوند. به اين ترتيب برخي فرصت پيدا 

مي كنند با صرف هزينه های كم سودهاي كلاني به دست بياورند.
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آن سوي تالار شيشه  اي، قيمت ها در بازار دلار، 
طا و سکه حوالي قله تاريخي سير مي كنند، اما در 
بازار شيشه اي خيابان حافظ مسائلي همچنان مانع 
تصميم گيري جدي اهالي بازار سهام شده است. 

    
قيمت طلا و ارز دائم��اً تمايل به افزاي��ش دارد، اما 
رفت��ار الاكلنگي در بازار س��رمايه پيامي متفاوت از 
بورس نس��بت به بازارهاي رقي��ب مخابره مي كند، 
هر چن��د دلار به عنوان مؤلفه اي مه��م براي بورس 
محسوب مي شود، اما عجيب آنكه بازار سرمايه بيش 
از آنكه به رشد دلار واكنش نشان دهد، به ريزش آن 

حساس است!
در هر صورت مهم ترين دليل اين مسئله ريشه در 
نگراني و ترديد سهامداران دارد؛ نگراني هايي كه 
بيراه نيست و ناشي از برخي متغيرهاي اقتصادي 
و البته ابهامات بين المللي است. اين مسائل باعث 
شد تا از ۲۲دي ماه شاخص فقط شش روز مثبت 
باشد، اما در سه روز اخير اين شرايط تغيير كرده 
و ورق در بازار س��رمايه برگش��ته اس��ت. به نظر 
مي رس��د بورس تهران بعد از قه��ري چندروزه 
تصميم به آش��تي گرفت��ه باش��د؛ تصميمي كه 
در صورت تداوم مي تواند ش��اخص را به جايگاه 

حمايتي مناسب هدايت كند. 
    ورود يك همت پول حقيقي ها

در معاملات ديروز ش��اخص كل بورس اوراق بهادار 
تهران ۲۳ هزارو۹۳۱ واحد افزاي��ش يافت و به رقم 
۲ ميليون و۸۰۴ هزارو۴۲7 واحد رس��يد. ش��اخص 
هم  وزن نيز 7هزارو۸۲۶ واحد افزايش داش��ت و در 
عدد ۸7۸ هزارو۱۱7 واحد ايستاد. در چهارمين روز 
هفته تعداد س��هام مثبت بورس ۲۶۸ عدد و سهام 
منفي ۶۹ عدد بود. به طور كلي ب��ازار ۰/۸۶ درصد 
افزايش داشت. روز سه شنبه حدود ۳۶۳ هزار فقره 
معامله به ارزش ۸هزارو۴۱۸ ميليارد تومان در بازار 

سهام انجام و يك همت نقدينگي وارد بورس شد. 
كارشناس��ان معتقدند در صورتي  كه بازار به بالاي 
۲ ميليون و۸۵۰ هزار واحد برسد، روند صعودي آغاز 
خواهد شد، اما در غير اين  صورت و با شكسته شدن 
مح��دوده حمايتي، ب��ازار موقتاً اف��ت خواهد كرد، 
بنابراين در حال  حاضر در ي��ك محدوده ميانه قرار 
داريم و بايد منتظر ماند و ديد بازار از كدام س��مت 

خارج خواهد شد. 
   عقب ماندگ�ي ب�ورس از دلار و احتم�ال 

جبران!
معمولاً و بر اساس تجربياتي كه طي چند سال گذشته 

تكرار  شده، همزمان با گران  شدن دلار، بورس نيز با 
يك اختلاف چند ماهه شروع به رشد مي  كند. 

بر اين اس��اس كارشناسان نس��بت به رشد بورس 
اميدوارند. واقعيت آن است كه روند هر ساله بورس 

نيز تقريباً الگوي مشابهي از خود نشان مي دهد. 
در سال هاي اخير معمولاً بين آبان تا دي      ماه افزايش 
رخ می دهد و پس از آن، بازار در بهمن      ماه مقداري 
راكد مي  ش��ود، با اين  حال معم��ولاً از اواخر بهمن      
ماه مجدداً رشد بازار آغاز ش��ده و اين رشد تا حدود 

ارديبهشت      ماه ادامه پيدا مي كند. 
براي امس��ال نيز نظر اكثر كارشناسان بازار سرمايه 
اين است كه ش��اخص بورس از نيمه دوم بهمن ماه 
و به خصوص از اسفند روندي صعودي خواهد يافت. 
واقعيت آن است كه با توجه به رشد نرخ دلار بورس 

عقب ماندگي قابل توجهي داشته است. 
ارزش دلاري بازار در حال  حاضر با نرخ موجود حدود 
۱۲۰ ميليارد دلار است كه نشان  دهنده عقب      ماندگي 

بورس از رشد دلار اس��ت. اين عقب     ماندگي ممكن 
است به محض ثبات وضعيت دلار به بورس منتقل و 

رشد جديدي در بازار آغاز شود. 
  فرصت سازمان بورس 

براي جذب نقدينگي هاي سرگردان
هاتف سيدي، كارش��ناس بازار سرمايه در خصوص 
وضعيت اين روزهاي بورس به »جوان« گفت: بازار 
سرمايه پس از رشد آبان ماه نياز به استراحت داشت 
و اصلاحات هفته هاي اخير ني��ز اصلاح زماني بوده 
تا اصلاح��ات قيمتي، بنابراين اين مس��ئله در كنار 
ابهامات فض��اي بين الملل باعث ش��د ترمز بورس 

كشيده شود. 
وي با اشاره به برخي موانع از جمله توقف دو ماهه 
نمادهاي پتروشيمي گفت: اين گونه تصميمات 
نظم بازار را برهم زده اس��ت. باتوج��ه به خروج 
س��نگين پول از صندوق ها ك��ه در معاملات روز 
سه ش��نبه به هزارو۱۰۰ ميليارد تومان رس��يد، 

انتظار مي رود سياس��تگذار از اي��ن فرصت براي 
جذب نقدينگي هاي سرگردان در بازار استفاده 
كند. س��يدي با بي��ان اينك��ه بي نظمي ها باعث 
شده است اعتبار شاخص  كل كاهش يابد، افزود: 
توقف ها به كليت ب��ازار آزار مي رس��اند و انتظار 
مي رود مديريت سازمان بورس به اين موضوعات 

توجه ويژه اي داشته  باشد. 
    رونق بزرگان

در روزهاي اخير سهامداران نمادهاي بزرگ تر بازار 
بازدهي بيش��تري را تجربه كرده ان��د. عامل اصلي 
اين موض��وع به بازگش��ايي نمادهاي پتروش��يمي 
برمي  گردد. بازگش��ايي اين نمادها فش��ار مثبت به 
شاخص كل تزريق كرد و همين موضوع عاملي شد تا 
سرمايه گذاران به سوي نمادهاي شاخص ساز هدايت 
ش��وند. اتفاق قابل توجه معاملات در روز گذش��ته 
بازگشت صندوق هاي اهرمي به مدار سبز پس از يك 

دوره نزول است. 

در ساعات پاياني روز دوشنبه تقاضا در صندوق هاي 
اهرمي افزايشي ش��د و در جريان معاملات ديروز 
صندوق ه��اي اهرمي ب��ا فش��ار تقاضا از س��وي 

سهامداران همراه شدند. 
در جريان معاملات ديروز، نماد »خودرو« به جهت 
برگزاري مجمع روز چهارش��نبه بس��ته اس��ت. از 
منظر فعالان اين مجمع مهم ترين مجمع ش��ركت 
ايران خودرو است چراكه مي تواند تكليف واگذاري 

آن را به بخش خصوصي مشخص كند. 
بر اين اساس تعيين تكليف مجمع و واگذاري سهام 
ايران خودرو هم يكي ديگر از پالس هاي مثبتي بود 

كه ديروز به بازار سرمايه مخابره شد. 
در اين خصوص س��خنگوي دولت درب��اره برنامه 
دولت براي واگذاري سهام ايران خودرو در نشست 
خبري خود با خبرنگاران اع��لام كرد: اين دولت و 
دولت هاي قبلي ب��راي كاهش تصدي گري برنامه 
دارند و هر چه تصدي گ��ري دولت ها كمتر و امور 
اجرايي شركت ها به بخش خصوصي واگذار شود، 
كارها بهتر پي��ش خواهد رفت و به رقابتي ش��دن 
بنگاه ها و انتقال كار به اهلش منجر خواهد ش��د. 
در مورد ايران خودرو هم همين رويكرد وجود دارد 
و دولت علاقه مند اس��ت عملكرد اين ش��ركت به 
بهترين نحو ممكن باشد، به همين دليل در راستاي 
افزايش شفافيت و بهبود واگذاري، تصميمات لازم 

اتخاذ شده است. 
وي همچنين گف��ت: در روزهاي آين��ده هم خبر 
بسيار خوب و اميدآفريني در حوزه نفت براي مردم 
از س��وي وزير نفت اعلام خواهد شد، ضمن اينكه 
پيوس��تن ايران به دو معاهده پالرمو و سي اف تي 
و ورود به فهرس��ت س��فيد FATF هم به خروج 
بانك ها از تحريم و پاي��ان زمينگيري، اثبات نبود 
پولشويي و عدم همكاري سازمان يافته با تروريسم، 
برقراري ارتباط مالي با كش��ورهاي دوست منجر 
خواهد ش��د و اين لواي��ح در دس��تور كار مجمع 

تشخيص مصلحت قرار دارد.

وضعيت شاخص بورس زير ذره     بين تحليلگران

شروع رالي بورس؟
سعیده زمانی

  گزارش

محمدمهدی صافی   |    جوان

معاون وزير نيرو و 
 رئي�س س�ازمان   نیرو

انرژي ه�اي تج�ديدپذير و به�ره وري انرژي 
ب�رق )س�اتبا( گفت: براساس تعيين ه�دف 
تولي�د ۳0 هزار مگاوات انرژي تجديدپذير در 
كش��ور بايد به ص�ورت مت�وس�ط س�الانه 
10 ه�زار م�گاوات ان�رژي تج�ديدپ�ذير در 
كش��ور ف�ارغ از ن�وع آن تولي�د ش�ود. 

    
به گزارش ايس��نا، محس��ن طرزطلب در نشست 
»بررس��ي جنبه ه��اي فن��ي و اقتص��ادي تأمين 
تجهي��زات طرح ملي اح��داث ۳۰ ه��زار مگاوات 
نيروگاه تجديدپذير در كش��ور« اظهار كرد: آنچه 
مورد انتظار است اين اس��ت كه تا پيك تابستان 
به ظرفيت انرژي هاي تجديدپذير در كشور اضافه 
شود، تمام تلاش س��اتبا بر اين است كه اين مهم 
انجام ش��ود و زمينه ها از س��وی دولت از ماه هاي 

گذشته تاكنون در حال فراهم شدن است. 
وي با تأكيد بر اينكه بايد با عزم و اراده راس��خ به 
برنامه ري��زي و تأمين مالي توس��عه نيروگاه هاي 
تجديدپذي��ر با توج��ه ب��ه ظرفيت ه��اي حوزه 
تجديدپذير از انواع بادي و خورشيدي بپردازيم، 
تصريح كرد: در س��ال هاي گذشته ظرفيت كشور 
در حوزه تولي��د انرژي هاي تجديدپذير، س��الانه 
حدود بيش از ۱۰۰م��گاوات نب��وده و نظام فني 
كش��ور تاكنون با اين ظرفيت كار كرده اس��ت اما 
اكنون مي خواهيم اين ظرفيت را در همه حوزه ها 
از جمله تأمين مالي، فني و شبكه برق به ۱۰برابر 

افزايش دهيم. 
طرزطلب با اشاره به مشكلات حوزه انرژي كشور 
همچون ناترازي برق، آلودگي هوا و كس��ري گاز 
عنوان كرد: اگ��ر بخواهيم به عدد م��ورد نظر در 
هدف برس��يم، رفتن به س��وي مزرعه هاي بزرگ 
تجديدپذي��ر در ش��رايط فعل��ي ما را ب��ه هدف 
نمي رس��اند بلكه بايد از همه ظرفيت هاي وزارت 
نيرو استفاده و س��اختگاه هايي شناسايي شود كه 
نيازي به خطوط انتقال طولاني نداش��ته باشد و 

بتوان به راحتي به شبكه سراسري وصل شود. 
رئيس ساتبا با خاطرنشان كردن اينكه در يك ماه 
گذشته بيش از  هزار نقطه در كشور براي توسعه 
نيروگاه هاي تجديدپذير از س��وی شركت هاي 
توزيع برق شناس��ايي شده كه بس��ياري از آنها 
از سوي س��اتبا مورد تأييد قرار گرفته اند، افزود: 
اكنون به دنب��ال واگذاري ها به بخش خصوصي 
هستيم و تعداد زيادي از س��رمايه گذاران اعلام 
آمادگ��ي كرده اند و تعدادي نيز ماي��ل به انعقاد 
قراردادهاي بالادستي در مقياس بزرگ هستند 
و در اين زمين��ه با س��رمايه گذاران خارجي نيز 

مذاكراتي انجام شده است. 
معاون وزير نيرو ضمن ابراز امي��دواري از به مدار 
آمدن به تدريج بخشي از نيروگاه هاي تجديدپذير 
اظهار كرد: اكنون دغدغه و حساس��يت اين است 
كه تب و تاب كنوني براي جبران كسري انرژي به 
گونه اي مديريت شود و در جلسات مختلف براي 

برنامه ريزي، كار با دقت بيشتری صورت گيرد. 
طرزطلب ظرفيت كشور براي توسعه نيروگاه هاي 
تجديدپذير تا پيك تابس��تان را ناكافي دانست و 
تصريح كرد: مجبور ب��ه واردات برخي تجهيزات 
تجديدپذير هستيم اما همزمان از توليد داخل نيز 
استقبال مي كنيم، ضمن اينكه پس از گذشتن از 
اين جوش و خروش بايد با برنامه دقيق تر، مسير و 
هدف را مشخص كرد و با توجه به زنجيره ارزش، 

چگونگي فعاليت ها تعيين شود. 
وي ادام��ه داد: خوش��بختانه تاكن��ون تم��ام 
مجموعه هاي كش��ور به گون��ه اي موض��وع را با 
محوريت س��اتبا دنبال مي كنند ك��ه اين موضوع 
كمك مي كند در اين مسير طبق نقشه راه منسجم 

حركت كنيم. 
طرزطلب با بيان اينكه با توجه به محدوديت هاي 

زماني براي تأمين اين ميزان انرژي، نگراني هاي 
مختلفي وجود دارد، گفت: اين نشست هم انديشي 
مي توان��د ب��ه تدوي��ن نقش��ه راه نيروگاه ه��اي 
تجديدپذير كمك كن��د و اگر اين نقش��ه متقن 
باشد، با هماهنگي و پشتيباني مسئولان در كشور 

دنبال مي شود. 
امير دودابي نژاد، معاون س��رمايه گذاري و تنظيم 
مقررات ساتبا نيز ضمن قدرداني از حضور استادان 
دانش��گاه در اين رويداد تخصصي ابراز اميدواري 
كرد، برگزاري اين نشس��ت مقدمه اي براي ايجاد 
شبكه متخصصان حوزه تجديدپذير در كشور باشد 

كه به صورت مستمر ادامه مي يابد. 
مجيد عميدپ��ور، رئيس پژوهش��گاه نيرو رويداد 
بررس��ي جنبه ه��اي فن��ي و تخصص��ي تأمين 
تجهي��زات طرح ملي اح��داث ۳۰ ه��زار مگاوات 
نيروگاه تجديدپذي��ر در كش��ور را فرصتي براي 
بهره مندي پيوست فناوري و دانشي از سوی جامعه 
دانشگاهي دانست و خاطرنش��ان كرد: با توجه به 
تأكيد مقام معظم رهبري و رئيس جمهور بر لزوم 
شتاب بخشيدن به توسعه نيروگاه هاي تجديدپذير 
در ايران، نياز اس��ت اين اقدام در مس��ير درست، 

مناسب تر و عاقلانه تري قرار گيرد، به همين منظور 
نياز است با همفكري جامعه دانشگاهي به تحقق 

اين رسالت تاريخي كمك كنيم. 
وي با بيان اينكه پژوهشگاه نيرو در زمينه تدوين 
زنجيره ارزش )pv( مطالعه كرده است، خاطرنشان 
كرد: در توس��عه ۳۰ ه��زار م��گاوات نيروگاه هاي 
تجديدپذير مس��ائلي همچون اندازه، تنوع و نوع 
تجهيزات نيروگاه هاي تجديدپذير وارداتي اهميت 

دارد. 
عميدپ��ور از فرايند س��اخت آزمايش��گاه مرجع 
تجهيزات نيروگاه هاي تجديدپذير در پژوهشگاه 
نيرو گفت و اظهار كرد: س��اخت آزمايشگاه تست 
اينورترها در پژوهش��گاه نيرو به اتمام رس��يده و 
بسياري از تجهيزات مورد نياز براي تست پنل هاي 
خورشيدي تأمين شده اس��ت كه اميدواريم اين 
آزمايش��گاه مرجع با حضور محس��ن طرزطلب، 
معاون وزير نيرو تا ارديبهشت يا خرداد سال آينده 

به بهره برداري برسد. 
وي تصريح ك��رد: كش��ور تا حدود ۱/۵س��ال 
گذش��ته، بر اس��اس برنامه هفتم توسعه روي 
توسعه ۱۰ هزار مگاوات نيروگاه هاي تجديدپذير 

متمركز ش��ده بود و اين در حالي است كه هم 
اكنون دولت بر توسعه ۳۰ هزار مگاوات نيروگاه 
در مدت س��ه س��ال تأكيد دارد، بنابراين براي 
اينكه جلوتر از برنام��ه هفتم حركت كنيم، نياز 
اس��ت جدي تر و فراتر از برنام��ه، در اين حوزه 
سرمايه گذاري انجام دهيم و از آنجا كه ساتبا به 
شدت درگير عمليات اجرايي است، نياز است در 
اين زمان كوتاه با همفكري جامعه دانشگاهي، 
بهترين مدل ه��ا ب��راي توس��عه نيروگاه هاي 

تجديدپذير طراحي شود. 
عميدپور با اشاره به اجراي طرح روستاي سبز در 
پژوهشگاه نيرو خاطرنشان كرد: ۵۰ هزار نقطه در 
كشور از جمله گلخانه ها، دامداري ها و روستاها  بار 
زيادي در شبكه برق در تابستان ايجاد مي كنند كه 
اگر بتوان به صورت پراكن��ده انرژي مورد نياز اين 
بخش ها به صورت مستقل تأمين كرد، از فشار وارد 
بر ش��بكه مي كاهد، بنابراين در اين ميان موضوع 
توسعه ذخيره س��ازها اهميت دارد تا بتوان شبكه 

سراسري را تقويت كرد. 
محس��ن ذبيحي، معاون هماهنگي توزيع شركت 
توانير نيز در اين رويداد هم انديشي با بيان اينكه 
ظرفيت اجرايي كشور براي تأمين نياز ۹ميليارد 
دلاري توس��عه نيروگاه هاي تجديدپذير در ايران 
پاسخگو نيست، تصريح كرد: ناترازي انرژي، آنقدر 
موضوع با اهميتي است كه بايد روي توسعه انواع 
انرژي هاي تجديدپذير فعاليت شود و تنها تمركز بر 
نيروگاه هاي خورشيدي نمي تواند مشكل ناترازي 
انرژي را حل كند، بنابراين نياز است نيروگاه زمين 
گرمايي در عمق كم در مناطق داراي ظرفيت مورد 

توجه قرار گيرد. 
وي ادام��ه داد: در زمينه تكميل زنجي��ره توليد 
نيروگاه هاي تجديدپذير در كشور از معدن تا تأمين 
سيليكون به عنوان زنجيره توليد پنل خورشيدي 
فعاليت انجام ش��ده اس��ت اما با توجه به چالش 
ناترازي انرژي، در حال حاضر نمي توانيم به دنبال 

تكميل زنجيره توليد باشيم.
ذبيحي با تأكيد بر استفاده از ظرفيت توليد داخل 
و توس��عه صنايع داخلي در توس��عه نيروگاه هاي 
تجديدپذير، پيشنهاد كرد از ظرفيت تأمين برق 
تجديدپذير به صورت مستقل و پراكنده در كنار 
پروژه هايي همچون پروژه انتقال آب بندرعباس 
به يزد و به كارگيري و ذخيره س��ازي در ايستگاه 
پمپاژه��اي سيس��تم هاي آب ش��يرين كن بهره 
گرفته شود، بنابراين نياز نيست همه نيروگاه هاي 

تجديدپذير به شبكه سراسري متصل شوند.
وي اضافه ك��رد: نياز اس��ت در واردات تجهيزات 
نيروگاه ه��اي تجديدپذير همچ��ون اينورترها از 

برندهاي معتبر بهره گرفته شود.

شناسايي هزار نقطه براي توسعه نيروگاه هاي تجديدپذير

قيمت طا و ارز دائماً تمايل به افزايش 
دارد، ام�ا رفت�ار الاكلنگ�ي در بازار 
س�رمايه پيام�ي متف�اوت از بورس 
نس�بت ب�ه بازارهاي رقي�ب مخابره 
مي كن�د، ه�ر چن�د دلار ب�ه عنوان 
مؤلفه اي مهم براي بورس محس�وب 
مي شود، اما عجيب آنکه بازار سرمايه 
بيش از آنک�ه به رش�د دلار واكنش 
نشان دهد، به ريزش آن حساس است!


